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ACTA DE LA SESSIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL D’ECONOMIA SOCIAL I SOLIDÀRIA

Núm.: 4/22

Sessió: ORDINÀRIA

Data: 20 de desembre de 2022

Horari: De 16:30h a 18:30h

Lloc: La Fact – Teixidors, Carrer de Mare de Déu dels Àngels, 131

Membres assistents:

Representació  en  el
Consell

Entitat Nom i Cognom 

Presidència Regidor  d'Economia  Social,  Innovació,
Universitats,  Turisme  i  Projectes
audiovisuals

Josep Forn i Cadafalch

Vicepresidència Maria Teresa Márquez Sánchez 

Secretaria Emprenedoria i Economia Social Montserrat Torres Sánchez (Titular)

Persona  representant
d’empreses,
associacions  i
fundacions  que  fan
activitat econòmica sota
formules  d’economia
social

Alternativa3 Rosa Guinot Viciano (Titular)
Creixen Educació, SCCL Maria  Teresa  Márquez  Sánchez

(Titular)
L'Eina, SCCL Pau Cónsola Párraga (Titular)
Fundació  Antiga  Caixa  Terrassa
(FUPAR,  La  Llar,  Centre  Cultural,
Teixidors)

Montserrat Lao Gómez (Titular)

Associació La Natural Coopmunicació Ana Belén Mesa Arqués (Titular)

Persona  representant
d’institucions

Consell Comarcal del Vallès Occidental Teresa Zamora (Suplent)

Persona  representant
d’entitats que promouen
l’economia  social  en
diferents  àmbits  i
projectes

Grup  d'Iniciativa  Territorial  (GIT)  de
Fiare Banca Ètica del Vallès

Sergi Salavert (Oient)

Grup Local de Som Energia Domènec Martinez (Titular)
La  Teulada  -  Associació  Terrassenca
per al Cohabitatge

Joan Gómez i Segalà (Titular)

Associació  Camp  d'Energia  de
l'Economia del Bé Comú de Terrassa

Cristina Aragay (Oient)

Persona  representant
de grups municipals

PSC Josefina Merino Ramirez (Titular)
ERC Màrius Massallé (Titular)
Junts x Terrassa Marta Sánchez Raventós (Titular)

Excusen assistència:

Persona  representant  d’empreses,
associacions  i  fundacions  que  fan
activitat  econòmica  sota  formules
d’economia social

Associació  per  al
Consum Responsable i la
Sostenibilitat
(L'Egarenca)

Verònica Ruiz Ratia (Titular)

Persona  representant  d’entitats  que
promouen  l’economia  social  en
diferents àmbits i projectes

Fundació Arte Paliativo Sílvia Fernandez Cadevall
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Persona  representant  d’empreses,
associacions  i  fundacions  que  fan
activitat  econòmica  sota  formules
d’economia social

Malarrassa, SCCL Miquel Gordillo Vazquez

Persona  representant  d’empreses,
associacions  i  fundacions  que  fan
activitat  econòmica  sota  formules
d’economia social

Fundació Leitat Marta Cid Mulet

Persona  representant  de  Grups
Municipals

TxT Daniel Otero Rodriguez

Persona  representant  de  serveis
municipals

Àrea  2  Urbanisme  i
Sostenibilitat

Antoni Estapé Esparza

Persona  representant  de  serveis
municipals

Àrea 3 Serveis generals i
govern  obert  –
contractació

Maria Inmaculada Soler Castellví

Persona  representant  de  serveis
municipals

Àrea  6  Promoció
Econòmica

Montserrat Martinez Soler

Absents:

Persona  representant  d’entitats  que
promouen  l’economia  social  en
diferents àmbits i projectes

Associació  El  Corralito,
centre  de  creació
artística

Pablo Tardio Revelo (Titular)

Persona  representant  de  Grups
Municipals

Ciutadans Eduardo  Méndez  Rodriguez
(Titular)

Persona  representant  de  serveis
municipals

Àrea  4  Drets  Socials-
Serveis Socials

Lucia Linuesa (Titular)

Ordre del dia:

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (18/10/2022).

2. Proposta de Terrassa com a ciutat candidata a "Ciutat de comerç Just" i comissió ciutadana.

3. Presentació de l’entitat amfitriona, La Fact (FUPAR, La Llar, Centre Cultural, Teixidors).

4. Presentació del Grup d'Iniciativa Territorial (GIT) de Fiare Banca Ètica del Vallès.

5. Informacions del Consell d’Habitatge.

6. Primeres Valoracions de la Terrassa Cooperativa 2022

7. Informacions de les empreses i entitats.

8. Precs i Preguntes.
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El president dóna la benvinguda a la sessió, agraint que LaFact – Teixidors ens acullin a la
seva seu.  Seguint  amb la dinàmica  de  les  darreres  sessions,  avui  toca la  presentació  del
projecte de LaFact, i també presentarà Fiare, a qui tocava per ordre presentar el projecte, però
en no comptar amb un espai físic del grup, els sumem a la presentació de LaFact.

Comptem també amb la presència de la regidora de solidaritat i cooperació, la Teresa Ciurana,
així com del cap del servei de solidaritat i cooperació internacional, en Bartolomé Agudo, que
ens explicaran la proposta de fer candidata Terrassa com a ciutat de comerç just.

Avui han excusat assistència: Egarenca, Arte Paliativo, Malarrassa, Leitat, grup municipal Tot x
Terrassa, i dels representants de les àrees municipals 2, 3 i 6.

També excusen assistència els consellers de Fiare, i d’EBC, però en el seu lloc comptem amb
representants d’ambdues entitats que assisteixen com a oients, en Sergi Salavert i la Cristina
Aragay, respectivament.

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (18/10/2022).

Queda aprovada l’acta, per consentiment.

2. Proposta de Terrassa com a ciutat candidata a "Ciutat de comerç Just" i  comissió
ciutadana.

El president del CMESST explica que ja fa un temps que hi havia sobre la taula la proposta de
que la ciutat es sumés a la iniciativa de Ciutats de Comerç Just, recordant que en una sessió
anterior del CMESST alternativa3 ja ho havia proposat. Explica que arrel del viatge a Bruixes,
que van fer el passat mes de  veient models que volem aplicar aquí a casa Nostra, vinculats a
CPR i comerç just.

Pren la paraula la Teresa Ciurana. Ens explica que aquest projecte implica diversos serveis de
l’ajuntament,  entitats  i  ciutadania.  És un projecte liderat  principalment  per  la ciutadania,  es
basa en promoure i incloure diversos productes de comerç just en el comerç local. Apropar la
realitat  del  comerç just  al  petit  comerç,  a  la ciutadania,  a  les  escoles,  a entitats  i  al  teixit
associatiu.

El  concepte va néixer fa mes de 20 anys, i  hi ha més de 2 mil ciutats amb aquest títol  de
«ciutat de comerç just». L’associació IDEAS i La Coordi són qui assigna aquesta certificació. 

Existeix  un  procés  evolutiu  per  aconseguir  les  fites.  S’estableix  un  grup  de  treball  local
compost per mínim 1 entitat de la soc civil i l’Ajuntament. Per ser ciutat candidata s’han d’anar
aconseguint les insígnies:

 compromís institucional i iniciatives
 productes accessibles
 acords per part sector empres, soc civil i com educativa
 accions sensibilització I comunicació
 creació grup promotor o de treball local

Abasta tot l’ecosistema de la ciutat. Ens sembla doncs una bona iniciativa i un bon marc en el
que treballar.
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En Bartolomé Aguado explica que cal fer una foto fixa de com estem. S’ha parlat amb Manresa
per saber la seva experiència. Diuen que un cop feta la diagnosis ha estat ràpid el procés.

Hi ha diversos criteris, s’han de complir els indicadors: ser ciutat de més de 200 mil habitants,
comptar amb un grup de treball local, tenir un mínim de 9 espais de restauració on s’ofereixi
els productes, un mínim de 8 accions de sensibilització, entre d’altres.

El president comenta que ens interessa anar més enllà d’aconseguir l’acreditació, la “xapa”,
sinó  que  el  que  cerquem és  tenir  un  bon pla  d’implementació  i  impuls  del  comerç  just  a
Terrassa. Creiem que complim amb els criteris i que ho podem tirar endavant.

La  primera  passa  és  demanar  avui  al  consell  si  estem  d’acord  o  no  en  assolir  aquest
compromís.  Si  estem d’acord  ho  traslladaríem al  ple,  i  llavors  es  començaria  la  feina  per
sol·licitar ser candidates. Faríem posteriorment la diagnosi per veure si complim els requisits
per tenir l’acreditació. 

Creiem que el grup de treball hauria de sortir del cmesst així com del Consell de solidaritat,
com a mínim un representant de cada consell.  Demanem candidats, recordant  que cal que
sigui un grup de treball executiu. 

La Rosa Guinot, d’alternativa3 felicita la proposta, i els fa a més especial il·lusió aquest any
que alternativa3 fa 30 anys. Alternativa3 s’ofereixen com a representants, evidentment és una
acció que elles ja venen fent. És el seu àmbit d’actuació.

La  Maite  Márquez,  de  Creixen  Terrassa,  s’ofereix  també  per  fer  l’aportació  des  del  món
educatiu. 

En Pau Cónsola, com a Eina cooperativa, diu que també venen fent feina en aquest àmbit del
consum responsable a l’àmbit educatiu, per tant s’ofereixen també a participar. 

El  president i la  secretaria del  CMESST comenten que podria tenir lògica que s’abordés la
vessant educativa d’aquest projecte dins el grup de treball  educatiu del  consell,  en els que
Creixen  i l’Eina  de  fet  ja  hi  participen.  Però que lideri  el  grup de treball  local  del  projecte
alternativa3, per la seva vinculació directa amb el comerç just, així com també perquè està a
ambdós consells municipals, el de cooperació, i el d’economia social.

La  Rosa  Guinot  demana a  en  Sergi  Salavert,  de  Fiare  que  la  banca  ètica  estigui  també
present. Ens Sergi comenta que ell personalment li semblaria molt pertinent, però com no és
conseller del CMESST no ho pot decidir. Ho traslladarà als consellers de Fiare.

El president comenta que anem endavant doncs amb el procediment, i ho traslladarem al ple. 

3.  Presentació  de  l’entitat  amfitriona,  La  Fact  (FUPAR,  La  Llar,  Centre  Cultural,
Teixidors).

El  president  del  CMESST  comenta  que  ens  acompanya  en  Xavier  Queralt,  president  de
LaFact.

En Xavier Queralt explica el projecte de LaFact. Dóna servei cada dia a més de 2mil persones
amb necessitats diverses. Es treballa per a la inserció laboral de persones amb discapacitat
intel·lectual (240-250 persones actualment).
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D’una banda es compta amb la factoria cultural: enguany, amb 46mil espectadors. L’objectiu
és fer arribar a tota la població de Terrassa una cultura assequible. 

Fa poc s’ha fet el canvi de nom, LaFact, per englobar tot el que feien: gent gran, Fupar, l’àmbit
cultural, i les socio-empreses. Per poder mantenir les activitats deficitàries que fan, tenen les
socio-empreses, que generen els recursos necessaris per mantenir la resta de serveis, per fer
el projecte sostenible.

Explica la composició del Patronat de la Fundació, i fa èmfasi en que un dels grans objectius
de l’entitat és col·laborar al màxim amb el teixit social de Terrassa, i és per això que posen a
disposició per a qualsevol col·laboració, així com cessió d’espais per a reunions, etc.

El president comenta que prenen nota, doncs per exemple volen proposar fer algunes reunions
de la xarxa de municipis de la Diputació aquí, a teixidors, i així d’alguna manera estableixen
també contactes amb LaFact.

4. Presentació del Grup d'Iniciativa Territorial (GIT) de Fiare Banca Ètica del Vallès.

El president dóna la paraula a en Sergi Salavert, que presenta el projecte de Fiare en nom de
l’entitat, doncs els consellers avui no podien venir.

En Sergi  comenta que Fiare és un grup bancari  cooperatiu europeu.  El  seu objectiu  és la
transformació  social  a través  del  crèdit,  i  fer-ho amb una  rendibilitat  econòmica,  doncs es
necessita ser sostenibles. Estan a Itàlia i a Espanya (nord/centre-sud/mediterrània). A cada es
zona es compta amb una oficina convencional, amb atenció personalitzada. Alhora cada zona,
està subdividida en GIT (representants del territori, rol d’antena). En Sergi és el coordinador
d’un GIT (abans era Vallès, ara s’ha integrat dins del grup que es diu Catalunya transversal).

Tenen comissions d’avaluació, que donen el vist i plau als projectes que demanen finançament
(que tinguin  un impacte  positiu  al  territori,  que aportin valor...).  Tenen el  rol  de validar  els
crèdits que es donen, que aquests vagin en la línia de Fiare. En definitiva, vol ser una eina
financera per l’economia social i solidària.

La Josefina Merino, del grup municipal PSC, pregunta si financen només entitats o també a
l’administració. En Sergi comenta que estan començant a treballar-ho. A Itàlia tenen una llarga
experiència amb les administracions locals, aquí ho estan desenvolupant més ara. 

Afegeix  que  sobre  temes  CPR  anima  a  l’ajuntament  a  començar  a  fer  algunes  accions.
Comenta que a Terrassa en el seu moment es va fer una missió en favor de les finances
ètiques. El president comenta que va ser a l’anterior legislació i que l’interventor ho va tirar
enrere. Però està totalment d’acord que hem d’anar començant a treballar-ho i tornar a posar-
lo sobre la taula.

En Sergi comenta que estan també a la campanya «banca armada», i que hi ha accions que
també poden ser interessants de sumar-s’hi. 

La  secretaria  explica  que  també  des  del  servei  d’emprenedoria,  arrel  de  l’activitat  sobre
finançament cooperatiu que es va fer a la Terrassa Cooperativa, es vol parlar amb Fiare per
estudiar vies de finançament per a projectes emprenedors. 

El  president pregunta si Fiare té prou projectes per finançar, i capacitat de finançar-los. En
Sergi comenta que sí, que en tenen. I que són sostenibles.
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En Domènec Martinez, de Som Energia, comenta que fa un temps es pensaven que la gent
faria més seguiment a la banca ètica, però que la banca convencional segueix tenint molts
més recursos. Ell ha estat a la comissió d’avaluació ètica, i reconeix que comporta molta feina,
feina voluntària i de recorregut lent.

5. Informacions del Consell d’Habitatge.

En Joan Gómez, de la Teulada, explica que des de la darrera sessió del CMESST, el CMH
només s’ha reunit una vegada, el 9 de novembre. Els temes tractats que poden ser d’interès
per al CMESST són:

 Drets de superfície sobre sol residencial per lloguer social. Encara s’està pendent que
surtin els concursos.

 Es va exposar el pacte per l’emancipació juvenil, la part vinculada a l’habitatge.

 Grup  sobre  l’accessibilitat  a  l’habitatge:  amb  l’objectiu  que  tot  habitatge  sigui
accessible per tothom. 

En Joan explica que Dinamo, La Teulada i el servei d’habitatge tenen una reunió el proper
dimecres.

6. Primeres Valoracions de la Terrassa Cooperativa 2022

El president presenta les primeres dades de l’edició del Programa Terrassa Cooperativa, tot
comentant  que  està  pendent  encara  la  valoració  que  farà  el  propi  grup  de  treball,  ara  a
principis d’any. 

L’objectiu d’enguany era poder reduir el nombre d’activitats, fer-ne menys i de més impacte.
Això ben bé no s’ha assolit doncs de 38 activitats de l’any anterior se n’han fet 36. Cal donar
una volta al format doncs realment és un volum molt elevat d’activitats durant un mes.

En tot cas, els resultats han estat força positius. Hem mantingut el nombre de col·laboradores
participants, 106 (95 entitats i 11 serveis municipals) i l’assistència global al programa ha estat
de 1227 persones.

S’han realitzat  activitats  enfocades al  públic familiar,  i  això s’ha notat  en l’assistència,  amb
activitats  més massives (el  cinefòrum,  el  bici-bus autogestionat,  el  teatre,  o  la dESSfilada,
entre d’altres.

Hem baixat l’assistència a la fira, 457 persones respecte a les 675 de l’any anterior, però tenint
en compte el canvi ubicació és una assistència força bona. La Fira al Mercat de Sant Pere va
permetre descentralitzar  l’activitat,  i  estar en un espai totes les entitats,  més cohesionades,
cosa que es va valorar positivament, però com a elements a millorar, segueix valorant-se de
manera força negativa el fred d’aquesta època de l’any. És una petició que som conscients
que s’ha demanat diverses vegades i cal veure si és possible canviar el moment de l’any. 

El  president  s’excusa  doncs  ha  d’absentar-se.  La  secretaria  del  Consell  continua  amb
l’explicació i la vicepresidenta assumeix el relleu en la conducció de la sessió. 

La secretaria explica el replantejament que es vol fer de cara a aquest any vinent, realitzar un
estudi per valorar el programa, el que s’ha fet fins ara, i com es podria millorar. Aconseguir
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amb menys esforços més impacte. Per tant enguany es preveu fer una parada, i no realitzar
programa ni fira i centrar els esforços en aquest replantejament.

La Maite Marquez, de Creixen, comenta que a nivell educatiu seria ideal ubicar la Terrassa
Cooperativa el 3er trimestre del curs.

En Marc Laboria, de Prodis, comenta que serà interessant fer aquest replantejament doncs les
entitats estan a molts espais, es fa difícil sovint la participació.

La Teresa Zamora, del Consell Comarcal, creu que la marca Terrassa Cooperativa ja té prou
força, es podria fer esponjat durant l’any, i a banda, es podria mantenir una fira puntual a l’any.

7. Informacions de les empreses i entitats.

La vicepresidenta dóna la paraula a en Marc Laboria, de Prodis. 

En Marc explica que hi ha un projecte similar al de Comunalitats Urbanes que es va compartir
en  anteriors  sessions  del  consell:  El  programa  «Ocell  de foc»,  promogut  pel  Departament
Treball i Economia Social.

El seu objectiu és articular al jovent en l’àmbit de la detecció de la salut mental. Re-teixir la
ciutat en aquest tema, a través de diversos àmbits: esport, lleure,... Es tracta de que els joves
trobin en aquest teixit sortides laborals, tornin al circuit formatiu, etc.

El col·lectiu diana són els i les joves de 16 a 30 anys. Joves que no estan en els circuits ja
convencionals  de  serveis  socials,  àmbits  de  vulnerabilitat,  etc,  sinó  els  no  detectats,  que
estiguin en àmbits “normals”.

Hi  estan  implicades  diverses  entitats  de  Terrassa.  Hi  ha  entitats  “centinelles”  que  són les
dinamitzadores. 

S’ha  intentat  ampliar  territori,  a  banda  de  Terrassa  es  faran  accions  a  Vacarisses,
Viladecavalls, Ullastrell...

A nivell d’entitats hi participen Prodis, Associació Alba, Funeduca (esplai Can Palet), La Víbria,
Salut  Mental  Catalunya.  Així  com entitats  satèl·lit:  la  Fact,  Tu tries...Així  com el  Servei  de
Joventut, el servei educació, a nivell municipal.

Es tracta d’un problema molt important a nivell social, sobretot després de la pandèmia. Es
tracta de crear xarxa, no de desenvolupar activitats cada entitat ni de finançar-se.

Te una durada de 2 anys. Oficialment no ha començat, però han començat informalment a fer
activitats.

En Marc convida a que, des de qualsevol àmbit que creiem que pugui ser interessant, es pugui
participar. Poder detectar persones, i que hi pugui haver algun cas d’èxit, que arrenqui alguna
via de treball, etc.

La Teresa Zamora pregunta com s’ha anat avançant amb els municipis petits. En Marc diu que
els han demanat per les entitats juvenils que tenen, en primer lloc. També amb qui podien
interlocutar. La Teresa ho comenta perquè en aquests municipis petits de vegades no hi ha
tècnics, els d’ocupació per exemple son itinerants i venen del consell comarcal. També serveis
socials... Per tant diu que com a consell es posen a disposició per coordinar.
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8. Precs i Preguntes.

La Maite  Márquez,  de  Creixen Terrassa,  explica  que  com a  CMESST  s’ha  participat  a  la
comissió del procés de la sindicatura de greuges. Explica que el passat dia 15 de desembre es
van fer les votacions, i com es va dur a terme el recompte de vots. Explica que hi va haver un
decalaix entre recompte vots però que com la diferència entre primer candidat i segon era molt
significativa no es va considerar rellevant tot i que es van comprometre a resoldre-ho.

El 12 de gener hi haurà una nova reunió en la que esperen donar el recompte exacte.

En Joan Gómez, de La Teulada, demana si hi ha la participació per districtes. La Maite diu que
no la té,  però que la  pot demanar  i  la passarem. Hi ha les dades  per  districte però no la
comparació amb l’any anterior.

En Màrius Massallé, d’ERC, diu que l’any anterior hi van participar aproximadament unes 1200
persones i enguany més de 3 mil. Està clar que tot un col·lectiu com el magrebí es va sentir
interpel·lat (districte 2, 4, 1...).

La secretaria comenta que la propera sessió esperem realitzar-la cap al mes de març, abans
que comenci període electoral, i probablement serà ja la darrera del mandat.

Sense més preguntes donem per tancada la sessió, a les 18:26h.

Secretaria President

Montserrat Torres Sánchez Josep Forn i Cadafalch
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